
عضو انجمن واردکنندگان برنج عنوان کرد

 مشخص شدن میزان دقیق عرضه 
و تولید برنج

عضو انجمن واردکنندگان برنج با بیان اینکه هیچ آمار دقیقی 
از میزان تولید در کشور و سطح تولید وجود ندارد، اظهار کرد: 
نیاز کلی کشور ما به طور متوسط، سالانه ۳ میلیون و ۲۰۰ هزار تن 
است و بسیاری از مناطق کشور همچون جنوب کشور، به لحاظ 
ذائقه و قیمت خواهان مصرف برنج ایرانی نیستند که نباید نیاز 
این مناطق را فراموش کنیم .  احمد جابریان - عضو انجمن وارد 
کنندگان برنج - در نشست خبری با موضوعیت بررسی دلایل 
ناترازی بازار برنج اظهار کرد: همان طور که مطلع هستید ما چند 
سالی است که به ویژه در سال های گذشته شاهد بروز برخی 
نوسانات در حوزه برنج بودیم. طی چند سال گذشته نقل مباحث 
و سایت های خبری این نوسانات حوزه برنج ایرانی و خارجی بوده 
است. برنج به عنوان دومین کالای استراتژیکی کشور شایسته 
یک نگاه بهتر و درک بهتری از شرایط موجود است. این محصول 
گی بسیار  در سفره ایرانی ها نقش مهمی دارد و همچنین از ویژ
خاصی نیز برخوردار است.  وی افزود: مهم ترین دلیلی که باعث 
این نوسانات و مشکلات هر ساله می شود، عدم وجود یک رویکرد 
راهبردی و همه جانبه است. رویکردی که بتواند تمام نیاز و منافع 
تمام ذینفع های این زنجیره ارزش را از تولید کننده تا مصرف 
کمیت و تمام کسانی که در این امر نقش دارند  کننده، بازرگان، حا
را بتواند تامین کند. جابریان ادامه داد: کشور ما اقلیم خشکی 
دارد و به همین دلیل مسأله کم آبی و منابع محدود آب چیزی 
نیست که بخواهیم آن را انکار کنیم و در این شرایط باید توجه 
داشته باشیم که روش های کشت و کشاورزی در کشور عمدتا 
شیوه های سنتی هستند. در مقایسه با کشورهایی که همچون 
ایران تولیدکننده برنج هستند، این روش های سنتی و کشاورزی 
سنتی موجب می شود که نسبت به تولید دنیا، تولیدات داخلی 
کید بر اینکه تولید جزو اولویت های ما و  ما گرانتر باشد. وی با تا
دولت است و به همین دلیل نیز حمایت از این بخش انکارناپذیر 
است، گفت: ما هم به عنوان چه بخش تولید چه بخش بازرگانانی 
کثری از  که در این حوزه فعالیت می کنند خواهان حمایت حدا
فضای تولید هستیم و این را در مقاطع مختلف نیز اثبات کردیم. 
عضو انجمن واردکنندگان برنج ادامه داد: نکته حائز اهمیت این 
است که، مسئله مهم توجه به یک اصل اساسی در حوزه اقتصاد 
و تنظیم و تعادل عرضه و تقاضا است که متاسفانه نگاه های 
مقطعی و نگاه های غیر همه جانبه موجب شده که ما یا در صدد 
توجه به عرضه باشیم و یا تقاضا و در این صورت بالانس و تعادل 
در عرضه و تقاضل از هم گسسته می شود. وی افزود: طی دو سال 
گذشته، برنج ایرانی گران شد، در سال جاری نیز برنج خارجی گران 
می شود و مجددا در سال آینده نیز ممکن است دوباره همین 
اتفاقات رخ دهد و آنچه که موجب رخداد این شرایط می شود، 
نگاه تک بعدی ما به این مسأله است. اعتقاد ما این است که 
قیمت برنج ایرانی طی سال های گذشته شایسته کشاورزان نبوده 
اما به رغم اینکه همه ما دوست داریم که برنج ایرانی در سفره همه 
ما و همه مردم باشد، ولی نباید فراموش کنیم که مناطقی از کشور 
ما مصرف کننده برنج ایرانی به صورت خاص نیستند یعنی تغییر 
ذائقه یا به هر دلیلی سبک زندگی در این مسأله تاثیرگذار است. 
، مردم  جابریان ادامه داد: به طور مثال در مناطق جنوبی کشور
کمتر خواهان مصرف برنج ایرانی هستند و دلیل اصلی آن نیز 
قیمت و البته ذائقه است. به همین دلیل نیز نباید ما نباید آن 
بخش قابل توجه در مناطق شرقی، جنوبی و بخشی از مناطق 
غربی کشور را فراموش کنیم.  وی افزود: سرانه مصرف و نیاز کشور 
به برنج به طور میانگین سالانه ۳ میلیون و ۳۰۰ هزار تن است، اما 
نکته مهم این است که ما هیچ مرجع و هیچ اطلاعات درستی از 
فضای تولید در کشور نداریم و هیچ مرجعی نتوانسته آمار دقیقی 
را به طور رسمی انتشار دهد و به دلیل عدم دسترسی به منابع 
اطلاعاتی صحیح و قابل اتکا متاسفانه در برخی مواقع شاهد 
این هستیم که برخی بر پایه همین اطلاعات نادرست و غیر موثر 
آدرس غلط می دهند که بعضاً به فضای رسانه هم دسترسی 
دارند و با بهره گیری از این تریبون سعی می کنند که فضا را به 
سمت اهدافی که خودشان دارند تغییر دهند بدون اینکه منافع 
۸۵ میلیون ایرانی را در نظر بگیرند.  عضو انجمن واردکنندگان 
برنج ادامه داد: نیمه دوم مهرماه بود که خبری منتشر شد و این 
خبر اول از طریق یکی از نمایندگان مجلس و سپس توسط وزارت 
کی از اعلام قیمت مصوبه برنج  جهاد کشاورزی اعلام شد که حا
توسط شورای قیمت گذاری بود که برنج های ایرانی را به قیمت 
خرید تضمینی داد و آن بازه زمانی، در حالی بود که بازار هیچ 
التهابی نداشت و عرضه و تقاضا کاملا در شرایط نرمالی اداره 
می شد. وی افزود: ما به بیش از ۴۰۰۰ فروشگاه دسترسی داریم و 
به همین دلیل می دانیم که در آن بازه زمانی عرضه و تقاضا دچار 
هیچ مشکلی نبود. در همان بازه زمانی، برنج ها از بازار با قیمت ۸۰ 
گهانی با قیمت۹۰  الی ۸۵ هزار تومانی تهیه می کردیم که به طور نا
هزارتومانی مواجه شدیم و پس از پرس وجو متوجه شدیم این 
ح شده و عددی  قیمت، نرخی است که برای سال آینده مطر
نیست که الزام آوری باشد و تمامی این موارد و مصوبه ها می گویند 
که خرید تضمینی انجام می شود. این شرایط به دلیل این بود 
که حرکت رو به بالایی در جریان قیمت برنج ایجاد شود. جابریان 
ادامه داد: در ظاهر هدف حمایت از این افزایش قیمت، حمایت از 
کشاورزان بوده اما کسی به این نکته توجه نکرد که وقتی در انتهای 
مهرماه این مصوبه قیمتی صادر می شود، اصلا چه ارتباطی به 
کشاورزی دارد که محصول خود را در مردادماه برداشت کرده است؟ 
و به دلیل مشکلاتی که در حوزه اقتصادی دارد، بیشتر محصولات 
خود را فروخته است و الان برنجی در دست کشاورز نیست! این 
نوش دارو سازوکار درستی نیست. زمانی این قیمت اعلام می شود 
که نه تنها کشاورز از این موضوع انتفاعی نمی برد بلکه می تواند به 
ضرر کشاورز نیز باشد. وی ادامه داد: ممنوعیت واردات برنج در 
شرایطی ایجاد شد که ما همچنان نگران حوزه برنج ایرانی بودیم 
که واردات برنج در مقایسه با سنوات گذشته کمتر اتفاق افتاده 
بود و نگاه غیر کارشناسانه در فضای مربوط به برنج موجب شد 
که مشکلاتی در بازار بیشتر شود به گونه ای که در فصل ممنوعیت 
برنج خارجی که به عنوان یک راهکار تامین نیاز دهک های کم 
برخوردارتر بود، متاسفانه به دلیل عدم عرضه و عدم واردات شاهد 
رشد قیمت بسیار قابل توجهی بودیم. عضو انجمن واردکنندگان 
برنج افزود: طی چند ماه دوره ممنوعیت واردات برنج به رغم 
اینکه انجمن واردکنندگان برنج به تمام دلسوزان این حوزه در 
خصوص برنج ایرانی و خارجی مکاتباتی انجام داد که این ها سبک 
حمایت های اولیه است که بهتر است از روش های دیگری برای 

حمایت از کشاورز استفاده کنیم. 

ح موضوع انتقال  ، با طر آرمان ملی: در روزهای اخیر
احتمالی پایتخت به منطقه مکران، شاهد افزایش قابل 
توجهی در قیمت مسکن، ملک و زمین در این ناحیه 
هستیم. این در حالی است که هنوز هیچ تصمیم جدی از 
سوی مسئولان دولتی برای این انتقال اتخاذ نشده و بحث 
انتقال پایتخت بیشتر به شایعه ای تبدیل شده است. با 
این حال، قیمت ها در این منطقه به شدت افزایش یافته 
که موجب نگرانی هایی در بین فعالان و برخی از مسئولان 

شده است. 

ل ها در مکران    دلا
به گزارش »آرمان ملی«، طرح انتقال پایتخت از مدت ها 
پیش به عنوان راهکار مطلوب و نهایی برای رهایی از 
مشکلات روزافزون تهران پیشنهاد داده شد و در ابتدا 
گزینه هایی چون، پرند، پردیس، سمنان و... به عنوان 
ح شد، اما اعلام جدی و  شهرهای جانشین پایتخت مطر
ح از سوی پزشکیان در دولت چهاردهم،  پیگیرانه این طر
با گزینه ای جدید همراه بود که تقویت اقتصاد دریامحور 
و بکارگیری منابع بِکر موجود در یکی از شهرهای ساحلی 
را مدنظر داشت و در نهایت »مکران« به عنوان گزینه برتر 
پیشنهادی از سوی سخنگوی رئیس جمهور مطرح گردید، 
هرچند این گزینه نیز در مقایسه با موارد پیشین از قوت 
پیشین برخوردار بود، اما هنوز به عنوان گزینه قطعی و 
ح نشده است، اما هنوز زمان زیادی از انتشار  نهایی مطر
لان به سرعت در اندیشه  که دلا این خبر نگذشته بود 
سودجویی و ایجاد فرصت های طلایی برای سودجویی 
و رانتخواران افتادند و با ایجاد بازار سیاه کاذب در مکران 

موجب افزایش قیمت زیاد ملک در این منطقه شدند. 

   تحول در بازار ملک 
تجزیه و تحلیل ها نشان می دهد که قیمت مسکن در 
مناطقی مانند بنیاد علوی چابهار که پیش تر برای هر متر 
مربع ۴۰ میلیون تومان قیمت گذاری شده بود، به حدود 
۶۳ میلیون تومان رسید. همچنین، در بلوار شهید ریگی 
، این رقم به ۵۰ میلیون تومان و در منطقه گلشهر از  چابهار
۳۲ میلیون تومان به ۴۶ میلیون تومان افزایش یافته است. 
این افزایش قیمت ها نه تنها بر خریداران تأثیر گذاشته، 
بلکه مستأجران نیز با مشکلات جدی در تأمین مسکن 
مواجه شده اند. به عنوان مثال، قیمت رهن کامل یک 
خانه ۱۲۰ متری در روستای تیس چابهار که پیش تر حدود 
۱۵۰ میلیون تومان بود، به ۲۵۰ میلیون تومان افزایش یافته 
است. همچنین، اجاره یک آپارتمان ۸۵ متری در گلشهر 
چابهار از ۷۵ میلیون تومان ودیعه و ۷ میلیون تومان 
اجاره به ۱۲۰ میلیون تومان ودیعه و ۱۵ میلیون تومان اجاره 
رسیده است. این افزایش قیمت ها نشان دهنده تأثیر 

شایعات و اخبار رسمی بر بازار مسکن است. 

   زیرساخت های مکران
تحلیلگران یکی از دلایل اصلی این نوسانات در بازار 
مسکن مکران که البته در همه جای کشور قابل رویت است 
را، اظهارات مقامات رسمی کشور در مورد انتقال پایتخت 
به مکران است. زمانی که مقامات دولتی از جمله معاون 
اول رئیس جمهور و برخی از مقامات دولتی به طور جدیتر 
از این موضوع صحبت کردند بلافاصله بازارها نسبت به 
کنش نشان داده و در گام نخست بازار مسکن  این اخبار وا
و ملک در مکران متحول شد و نوسانات بیشتری را تجربه 
ح  کنند. این در حالی است که کارشناسان معتقدند که طر
انتقال پایتخت به مکران قابلیت اجرایی ندارد. این منطقه 
کافی و فقدان  با مشکلاتی نظیر کمبود آب، حمل و نقل نا
زیرساخت های لازم مواجه است. نماینده سابق چابهار نیز 
کید کرده که این انتقال باید  به این موضوع اشاره کرده و تأ
با بررسی بیشتری عملیاتی شود و پیش از آن از ایجاد بازار 
کاذب در حوزه های مختلف در منطقه مکران پرهیز شود. 

   مشکلات تهران 
پیروز حناچی شهردار سابق تهران در این باره معتقد 
است، برای حل مشکلات شهر تهران، ایران باید همان 
مسیری را طی کند که قبلا شهرهایی چون پکن، توکیو، 
برلین و. … پیموده اند. باید زمینه توزیع امکانات برابر و 
حتی تبعیض مثبت به نفع مناطق حاشیه ای فراهم شود 
تا مردم خود انتخاب کنند کدام نقطه و مکان برای سکونت 
آنها مناسب است. بحث انتقال پایتخت در هر دوره و هر 
دولتی، برای مدتی افکار عمومی را به خود مشغول می کند 
ج می شود. ایده  و بعد از مدتی از تیررس افکار عمومی خار
تغییر پایتخت در این بازه زمانی از نظر شما چگونه است؟ 
باید دید اساسا هدف تغییر پایتخت چیست؟ به اعتقاد من 
بدون داشتن مبانی نظری مشخص و روشن این ایده به 
بیراهه می رود. برخی عنوان می کنند با تغییر پایتخت فشار 
از روی تهران برداشته شده و مسائل و مشکلات تهران با این 
روش حل می شود! در پاسخ باید گفت مشکلات تهران که 
، آلودگی، شلوغی و... است با تغییر پایتخت  ناشی از تمرکز
هم در جای خود می ماند. حتی می توان گفت بعد از انتقال 
پایتخت چون تهران از پایتخت بودن به یک شهر درجه ۲ 

بدل می شود، مشکلاتش حادتر خواهد شد. پرسش مهم 
بعدی آن است که آیا تا امروز تهران درست اداره می شده 
و به نتیجه نرسیده ایم که حالا تصمیم به تغییر پایتخت 
گرفته می شود؟ اینکه تهران ترافیک دارد، آلودگی دارد و... 
مشکلات لاینحلی نیست. تجربه دنیا نشان می دهد که 
این مشکلات قابل حل است. نمونه چنین شهرهایی با 
چنین مشکلات حادی، پکن در چین است. اساسا امکان 
نفس کشیدن در پکن دو دهه قبل ممکن نبود، یکی از 
کپسول های  که مردم پکن به هم می دادند،  هدایایی 
کسیژن  هوا بود و مردم چین در جیب شان ماسک های ا
داشتند. از آسمان، پکن دیده نمی شد و از زمین پکن، 
آسمان قابل رویت نبود. امروز اما پکن یک آسمان آبی و 
یک مدیریت شهری قوام یافته دارد. نمونه این نوع شهرها 

نشان می دهد که این دست مشکلات قابل حل هستند. 

   الگوی موفق پکن 
او افزود: پکن برای حل مشکلات خود و کنترل آلاینده ها 
تصمیمات مهمی گرفته است. مثلا یک کارخانه عظیم ذوب 
فلزات در اطراف پکن بود که تعطیل شد. تمام خودروهای 
، ناوگان عمومی و... از بنزینی به برقی تغییر  سطح شهر
کمیتی  لاینده های شهر به صورت جدی و حا یافتند و آ
کنترل شدند، اما ما نه تنها چنین اقداماتی را در دستور 
کار قرار ندادیم، بلکه بعضا برعکس هم عمل کرده ایم. در 
تهران در نظام مدیریت شهری باغات شهر به بهانه نگاه 
از بین می روند. در منطقه  گرانه ساخت مسکن  سودا
شمالی خصوصا و دیگر مناطق تهران به بهانه ساخت 
ج از چارچوب برنامه ها،  مسکن برای اقشار محروم! خار
کم فروخته و به این  ح جامع تهران ترا ح تفضیلی و طر طر
تمرکز دامن زده می شود. در تهران مسیرهای دوچرخه 
می کنند،  تردد  بنزینی  خ  چر دو  موتور  و  شده  تخریب 
لاینده ها بیشتر می شود. سهم  طبیعی است با این وضع آ
ج  عظیمی از بودجه تهران به توسعه بزرگراهی آن )هم خار
( و حمل و نقل  از برنامه های مصوب و بلندمدت شهر
که در  کرده. این در حالی است  سواره اختصاص پیدا 
جهان بودجه ها به توسعه حمل و نقل عمومی اختصاص 
گر مسیر عاقلانه اداره شهر طی شود و جواب  می یابند. ا
متناسب گرفته نشود من هم به جمع افرادی می پیوندم که 
موافق تغییر پایتخت هستند! اما ما این مسیر را نرفته ایم، 
گر این مسیر طی شود، پاسخ مناسبی  مطمئن هستم ا
می گیریم، کما اینکه سایر کشورها هم نتیجه مناسب را 

گرفته اند. 
در نهایت باید گفت هرچند مکران منطقه ای با منابع و 
ظرفیت های بسیار مطلوب برای پیشرفت است اما، قطعاً 
انتقال اَبَرپروژه انتقال پایتخت نیاز به بررسی دقیق تری در 
زمینه زیرساخت ها و مشکلات موجود در منطقه مکران 

دارد. 
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ذره بین

گزارش
رشد صادرات آبزیان 

در ۹ ماهه امسال
در ۹ ماهه ابتدایی سال جاری بیش از 
۲۲۸ هزار تن انواع محصولات آبزی، به ارزش 
۳۶۱ میلیون دلار صادر شد که از لحاظ وزنی 
۵۳. ۵ درصد و از لحاظ ارزشی ۳۵ درصد رشد 

داشته است.  
تولید خاویار در ایران، در سال های اخیر 
تلاش  با  است.  داشته  چشمگیری  رشد 
پرورش دهندگان داخلی و سرمایه گذاری 
در این صنعت، ایران توانسته جایگاه خود 
را به عنوان یکی از تولیدکنندگان برتر خاویار 
در جهان تثبیت کند. این موفقیت، حاصل 
تلاش های مستمر برای احیای نسل ماهیان 
خاویاری و توسعه صنعت پرورش ماهی 

است. 
با وجود این پیشرفت ها، صنعت پرورش 
جدی  چالش هایی  با  خاویاری  ماهیان 
به  شیرین  آب  کمبود  است.  روبه رو  نیز 
عنوان یکی از منابع حیاتی برای پرورش 
ماهیان، یکی از مهم ترین موانع پیش روی 
این صنعت محسوب می شود. همچنین، 
بیماری های ماهیان و تغییرات اقلیمی که 
بر کیفیت آب و دمای آن تاثیر می گذارند، از 
دیگر تهدیدات برای تولید خاویار هستند. 
خ ارز و تحریم ها نیز بر صادرات  نوسانات نر
خاویار ایرانی و قیمت آن تاثیرگذار بوده 
است. رشد تولید خاویار در ایران، علاوه بر 
جنبه اقتصادی، دارای اهمیت اجتماعی 
نیز هست. این صنعت می تواند به ایجاد 
کمک  ساحلی  مناطق  توسعه  و  اشتغال 
به  کشور  برای  ارزآوری  همچنین،  و  کند 
همراه داشته باشد. علاوه بر این، احیای 
نسل ماهیان خاویاری و حفظ تنوع زیستی 
دستاوردهای  جمله  از  نیز  خزر  دریای 
گزارش،  این  در  است.  صنعت  این  مهم 
به بررسی دقیق تر میزان تولید خاویار در 
گذشته پرداخته  کشور و مقایسه با سال 
کل  شده است. عباس مختاری - مدیر 
دفتر بهبود کیفیت، فرآوری و توسعه بازار 
گفت وگو با ایسنا، درباره آمار  آبزیان - در 
تجارت انواع محصولات شیلاتی در ۹ ماهه 
گذشته سال ۱۴۰۳ اظهار کرد: در حالی که 
گذشته حدود  ابتدایی سال  ۹ ماهه  در 
ارزش  به  شیلاتی  محصول  تن  هزار   ۱۴۹
حدود ۲۶۸ میلیون دلار صادر شده بود، در 
۹ ماهه ابتدایی امسال حدود ۲۲۸ هزار تن 
محصول شیلاتی و به ازش۳۶۱ میلیون دلار 
محصول شیلاتی صادر شد که از رشد ۵۳ 
درصدی از لحاظ وزنی و رشد ۳۵ درصدی 
از لحاظ ارزشی برخوردار است.  مختاری 
افزود: در ۹ ماهه ابتدایی سال جاری حدود 
۴۲۶ کیلوگرم ماهیان زینتی به ارزش ۶۹۵ 
هزار دلار صادر شد که در مقایسه با مدت 
مشابه گذشته از لحاظ وزنی دارای افزایش 
۳۱ درصدی و از لحاظ ارزشی از افزایش ۵۲ 

درصدی برخوردار است. 
وی ادامه داد: در ۹ ماهه ابتدایی سال 
۸۹ هزار تن انواع ماهیان دریایی  جاری 
به ارزش ۱۵۰ میلیون دلار صادر شد که در 
مقایسه با مدت مشابه گذشته از رشد ۷۱ 
درصدی از لحاظ وزنی و رشد ۶۰ درصدی از 

لحاظ ارزشی برخوردار بوده است. 
مختاری درباره تغییرات صادرات خاویار 
گفت: در حالی که طی ۹ ماهه ابتدایی سال 
گذشته ۳. ۵۷۲ کیلوگرم خاویار صادر شده 
بود در مدت مشابه سال جاری ۵. ۳۴۶ 
کیلوگرم خاویار صادر شد که از لحاظ وزنی از 
رشد ۵۰ درصدی و از لحاظ ارزشی از رشد ۳۶ 

درصدی برخوردار شد. 
مدیر کل دفتر بهبود کیفیت، فرآوری و 
توسعه بازار آبزیان در ادامه تصریح کرد: در 
۹ ماهه ابتدایی سال گذشته ۴۵ هزار تن 
ک آبزیان صادر شد، در ۹ ماهه ابتدایی  خورا
آبزیان،  ک  ۸۸ هزار تن خورا سال جاری 
که از  به ارزش۷۴ میلیون دلار صادر شد 
لحاظ وزنی ۹۷ درصد و از لحاظ ارزشی۹۶ 
درصد رشد داشته است. مختاری میزان 
صادرات کپور ماهیان در ۹ ماهه ابتدایی 
گذشته را ۱۴ هزار تن و به ارزش ۱۹  سال 
میلیون دلار برشمرد و افزود: در ۹ ماهه سال 
جاری ۱۵ هزار تن انواع کپور ماهیان به ارزش 
۲۰ میلیون دلار صادر شد که از لحاظ وزنی 
از افزایش۷. ۶ درصدی و از لحاظ ارزشی از 

افزایش ۶. ۷ درصدی برخوردار بود. 
کیفیت، فرآوری  کل دفتر بهبود   مدیر 
و توسعه بازار آبزیان در ادامه گفت: در ۹ 
ماهه ابتدایی سال گذشته ۱۵ هزار تن انواع 
محصولات شیلاتی، به ارزش ۵۲ میلیون 
دلار وارد شد، در حالی که در ۹ ماهه ابتدایی 
سال جاری۳۶ هزار تن انواع محصولات 
شیلاتی به ارزش ۹۸ میلیون دلار وارد شد 
که از لحاظ وزنی از تغییرات ۱۲۶ درصدی و 
از لحاظ ارزشی دارای تغییرات ۸۷ درصدی 
است.   مختاری میزان واردات تون ماهیان را 
در ۹ ماهه سال گذشته ۱۳ هزار تن و به ارزش 
۳۳ میلیون دلار برشمرد و ادامه داد: در ۹ 
ماهه سال جاری ۳۳ هزار تن تون ماهی به 

ارزش ۷۷ میلیون دلار وارد شد. 
 وی در پایان قسمت اعظم محصولات 
وارداتی آبزیان را مربوط به تون ماهیان در 
راستای تنظیم بازار برشمرد و ادامه داد: 
در طی ۱۶ ماه با مدیریت واردات، کنسرو 
تون ماهی با تورم صفر درصد مواجه شد و با 
قیمت ۸۷ هزار و ۵۰۰ تومان در اختیار مصرف 

کنندگان نهایی قرار گرفت. 

»آرمان ملی« از افزایش قیمت ملک در گزینه پیشنهادی جایگزینی پایتخت کشور گزارش می دهد

لان در مکران مَکر دلا
  

انتقال زودهنگام عارضه های تهران به مکران

حل معضلات تهران با الگوهای موفق جهانی 

پیروز حناچی: آیا تا امروز تهران درست اداره 

لا تصمیم  می شده و به نتیجه نرسیده ایم که حا

گرفته می شود؟ اینکه تهران  به تغییر پایتخت 

ت  مشکلا  . . . و د  ر ا د گی  د لو آ  ، د ر ا د فیک  ا تر

لاینحلی نیست

شوینده  صنایع  انجمن  نایب رئیس   
گفت: با توجه به افزایش قیمت پت و سایر 
ما  درخواست  پتروشیمی،  محصولات 
افزایش ۴۰ درصدی قیمت شوینده هاست، 
اما سازمان حمایت هنوز مجوزی در این 

خصوص صادر نکرده است. 
نایب رئیس  آذربایجان  کیانی  علیرضا 
انجمن صنایع شوینده، آرایشی و بهداشتی 
افزایش  تأثیر  درباره  مهر  با  گفت وگو  در 
قیمت پت بر صنایع شوینده و… اظهار 
کرد: بسته بندی تمام محصولات شوینده، 
آرایشی و بهداشتی در ظروف پت و انواع 
پلاستیک هاست، بنابراین وقتی قیمت این 
محصولات متناسب با دلار افزایش می یابد 

تأثیر خود را بر محصولات صنایع شوینده 
نیز می گذارد. 

وی با بیان اینکه مواد پلاستیک را به 
عنوان ماده اولیه از بورس و غیره می خریم، 
افزود: با توجه به اینکه پت را به ۹۵ درصد 
می کنند  حساب  صادراتی  فوب  قیمت 
پس مستقیماً متناسب با قیمت ارز قیمت 
و  بهداشتی  آرایشی  محصولات  ظروف 

شوینده ها نیز بالا می رود. 
این  پت  تنها  نه  کرد:  تصریح  کیانی 
محصولات  سایر  بلکه  دارد  را  موضوع 
از  یکی  ال ای بی که  از جمله  پتروشیمی 
با  هم  شوینده هاست  مواد  اصلی ترین 
به  صادراتی  فوب  درصد   ۹۵ قیمت 

بنابراین  می شود؛  فروخته  تولیدکننده 
قیمت محصولات پتروشیمی علاوه بر بسته 
بندی، در قیمت نهایی محتوایی که تولید 

می شود نیز تأثیر می گذارد. 
وی با بیان اینکه با بالا رفتن قیمت ارز 
محتویات  قیمت  بسته بندی،  بر  علاوه 
صنایع شوینده و بهداشتی هم بالا می رود، 
و  شوینده  صنایع  قیمت  افزایش  گفت: 
بهداشتی با تأیید سازمان حمایت صورت 
که ما چندی پیش مدارک را به  می گیرد 
این سازمان فرستاده ایم، اما هنوز تأیید 
نشده است. کیانی تصریح کرد: درخواست 
تولیدکنندگان افزایش میانگین ۴۰ درصدی 
که  نیست  مشخص  اما  است،  قیمت 

سازمان حمایت چه زمانی مجوز افزایش 
قیمت را صادر کند. 

وی درباره تأثیر ناترازی انرژی بر فعالیت 
صنایع شوینده هم اظهار کرد: صنعت ایران 
سال گذشته به صورت میانگین با ۴۱ درصد 
ظرفیت خود کار کرده است که این شاخص 
برای صنعت شوینده، آرایشی و بهداشتی 

میانگین ۴۰ تا ۵۰ درصد بوده است. 
سرمایه  و  پول  کمیسیون  نایب رئیس 
اتاق بازرگانی ایران گفت: البته این عدد 
در شرایطی بود که پارسال به اندازه امسال 
بی برقی نداشتیم؛ در چند ماه اخیر بین 
۲ تا ۳ روز واحدها برق ندارند و به طبع آن 

ظرفیت تولید هم پایین آمده است. 

درخواست افزایش ۴۰ درصدی قیمت شوینده ها 


